
Oświadczenie złożone 

przez senatora Stanisława Gawłowskiego 

w dniu 23 lutego 2023 r. 

Oświadczenie skierowane do minister finansów Magdaleny Rzeczkowskiej 

Szanowna Pani Minister! 

1 stycznia 2022 r. w życie weszły przepisy ustawy z dnia 29 października 2021 r. o zmianie ustawy 

o podatku akcyzowym oraz ustawy o zmianie ustawy o podatku akcyzowym oraz niektórych innych ustaw 

zawierające m.in. zmiany w zakresie stawek podatku akcyzowego na wyroby tytoniowe. W ramach tej 

nowelizacji wprowadzono m.in. podwyższenie minimum akcyzowego dla papierosów do 105% całkowitej 

kwoty akcyzy, a także podniesiono stawki akcyzy m.in. na wyroby nowatorskie. 

Jak wskazywali w uzasadnieniu projektu ustawy autorzy rządowego przedłożenia, celem tych podwyżek 

(a także kolejnych podwyżek akcyzy na wyroby tytoniowe w latach 2023–2027) miało być ograniczenie 

podaży papierosów, a także m.in. wyrobów nowatorskich, co miało przełożyć się na zmniejszenie ich 

konsumpcji przez społeczeństwo, w szczególności przez nieletnich. Ustawa ta miała więc realizować cel 

prozdrowotny, co wielokrotnie, także podczas prac legislacyjnych w Sejmie i Senacie RP, podkreślali 

przedstawiciele Ministerstwa Finansów. Z uwagi na fakt, że minął już pierwszy rok obowiązywania ww. 

przepisów, a Ministerstwo Finansów posiada już lub w najbliższym czasie posiadać będzie dostęp do danych 

dotyczących poboru podatku akcyzowego od ww. wyrobów tytoniowych w 2022 r., zasadne wydaje się 

poinformowanie opinii publicznej o skutkach wejścia w życie nowelizacji ustawy o podatku akcyzowym, 

w szczególności w zakresie realizacji zakładanego przy jej uchwalaniu celu prozdrowotnego. 

W związku z tym proszę o udzielenie odpowiedzi na następujące pytania. 

1. Jakie osiągnięto wpływy z tytułu podatku akcyzowego od poszczególnych wyrobów tytoniowych 

(papierosów tradycyjnych, wyrobów nowatorskich, tytoniu do palenia, cygar i cygaretek oraz płynu do 

papierosów elektronicznych) w roku 2022? 

2. Jakie wpływy z tego tytułu (również w podziale na ww. kategorie) osiągnięte zostały w roku 2021? 

3. Jaka była łączna ilość/ liczba sprzedanych w Polsce poszczególnych wyrobów tytoniowych 

(papierosów tradycyjnych, wyrobów nowatorskich, tytoniu do palenia, cygar i cygaretek oraz płynu do 

papierosów elektronicznych) w roku 2022? 

4. Jaka była łączna ilość/ liczba sprzedanych w Polsce poszczególnych wyrobów tytoniowych 

(papierosów tradycyjnych, wyrobów nowatorskich, tytoniu do palenia, cygar i cygaretek oraz płynu do 

papierosów elektronicznych) w roku 2021? 

5. Jak była łączna wartość sprzedanych w Polsce poszczególnych wyrobów tytoniowych (papierosów 

tradycyjnych, wyrobów nowatorskich, tytoniu do palenia, cygar i cygaretek oraz płynu do papierosów 

elektronicznych) w roku 2022? 

6. Jak była łączna wartość sprzedanych w Polsce poszczególnych wyrobów tytoniowych (papierosów 

tradycyjnych, wyrobów nowatorskich, tytoniu do palenia, cygar i cygaretek oraz płynu do papierosów 

elektronicznych) w roku 2021? 

7. Jak kształtował się poziom opodatkowania (łączna kwota opłaconego podatku akcyzowego podzielona 

przez łączną wartość sprzedanych wyrobów danego rodzaju) sprzedanych w Polsce poszczególnych wyrobów 

tytoniowych (papierosów tradycyjnych, wyrobów nowatorskich, tytoniu do palenia, cygar i cygaretek oraz 

płynu do papierosów elektronicznych) w roku 2022? 

8. Jak kształtował się poziom opodatkowania (łączna kwota opłaconego podatku akcyzowego podzielona 

przez łączną wartość sprzedanych wyrobów danego rodzaju) sprzedanych w Polsce poszczególnych wyrobów 

tytoniowych (papierosów tradycyjnych, wyrobów nowatorskich, tytoniu do palenia, cygar i cygaretek oraz 

płynu do papierosów elektronicznych) w roku 2021? 

9. Czy zdaniem ministerstwa – ze względu na powyższe dane – cel prozdrowotny ww. ustawy został 

osiągnięty, a jeśli nie, to z jakich powodów? 

Proszę o przekazanie ww. danych w ujęciu tabelarycznym. Jeśli ministerstwo dysponuje bardziej 

szczegółowymi danymi, to proszę także o rozbicie danych dotyczących papierosów tradycyjnych na kategorie 

papierosów o cenie niższej (lub równej) od minimum akcyzowego, a także o cenie wyższej niż minimum 

akcyzowe. Jeśli Ministerstwo Finansów nie posiada ww. danych, to zwracam się z prośba o podjęcie działań 

zmierzających do ich regularnego gromadzenia. W przeciwnym wypadku nie będzie możliwe dokonanie 

oceny realizacji przez Radę Ministrów zadań w zakresie polityki prozdrowotnej poprzez ograniczanie 



dostępności cenowej wyrobów tytoniowych i ich substytutów, o których mowa w uzasadnieniu projektu 

ustawy. 

Z poważaniem 

Stanisław Gawłowski 

senator RP 


